

Human Development Report 2016

Human Development for Everyone



#HDR2016
hdr.undp.org

သတင်းထုတ်ပြန်ကြေညာချက်

လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုဆိုင်ရာ အလယ်အလတ်အဆင့်သို့ မြန်မာနိုင်ငံရောက်ရှိခြင်း

[ရန်ကုန် - မတ်လ ၂၂ ရက်] လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုဆိုင်ရာအလယ်အလတ်အဆင့်သို့ရောက်ရှိလာခြင်း နှင့် နိုင်ငံပေါင်း ၁၈၈ နိုင်ငံအနက် အဆင့် ၁၄၅ သို့ရောက်ရှိလာခြင်း တို့ဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံသည် လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုအညွှန်းကိန်း (HDI) မြင့်တက်လာခဲ့ပါသည်။

ကုလသမဂ္ဂဖွံ့ဖြိုးမှုအစီအစဉ် (UNDP) က ယမန်နေ့ကထုတ်ပြန်ပြီး၊ ယနေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့၌ စတင်မိတ်ဆက်သည့် “လူတိုင်းအတွက် လူသားဖွံ့ဖြိုးမှု” ဟုအမည်ပေးထားသော လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုအစီရင်ခံစာ - ၂၀၁၆ ခုနှစ် ထဲတွင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ HDI အဆင့်ကို ဖော်ပြထားသည်။

“လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုအဆင့်တွင် အလယ်အလတ်အဆင့်သို့ အောင်မြင်စွာတက်လှမ်းရောက်ရှိလာခြင်းအတွက် မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရနှင့်ပြည်သူများကို ဂုဏ်ယူဂုဏ်မြှောက်ပါသည်” ဟု HDI က ဖော်ပြထားသည်။ HDI က စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကိုသာမက လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုနှင့်လူသားတို့သာယာဝပြောမှုထောင့်မှနေ၍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု၏ အရည်အသွေးကိုလည်း တိုင်းတာဖော်ပြခြင်းဖြစ်သည်။ “မြန်မာနိုင်ငံ၏ အောင်မြင်မှုဟာ နှစ်ပေါင်းများစွာကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုမှ ပေါ်ထွန်းလာခြင်းဖြစ်ပြီး၊ ကျွန်ုပ်တို့ရဲ့ ရိုးသားစွာ လေးစားချီးမွမ်းမှုကို ခံယူထိုက်ပါတယ်။ ဒါဟာစဉ်ဆက်မပြတ်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးရည်မှန်းချက်ပန်းတိုင်များ (SDGs) ကို လိုက်နာအကောင်အထည်ဆောင်ရွက်နေမှု အတွက်လည်း ကောင်းမွန်စွာ ကြိုတင်ခန့်မှန်းနိုင်မှု တစ်ခုလည်းဖြစ်ပါတယ်” ဟု ကုလသမဂ္ဂဌာနနှင့် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းရေးမှူးနှင့် UNDP ဌာနကိုယ်စားလှယ် ဖြစ်သူ ရီနားတား ဒက်စ် ဆယ်လီယန် က ပြောကြားပါသည်။

အမှန်စင်စစ်တွင် လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုဆိုင်ရာအလယ်အလတ်အဆင့်သို့ရောက်ရှိလာခြင်းသည် ထူးခြားမှုအရေးပါမှု ရှိပါသည်။ အကြောင်းမှာ မြန်မာနိုင်ငံအနေဖြင့် မိမိ၏ပြည်သူများအတွက် လူသားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ရာတွင် တိုးတက်မှုရှိလာခြင်းကို မှတ်တမ်းတင်ဖော်ပြခံရခြင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။ သို့သော် အစီရင်ခံ

စာ ထဲတွင် ဖော်ပြထားသကဲ့သို့ မြန်မာနိုင်ငံ၏ HDI ရမှတ်ဖြစ်သည့် ၀.၅၅၆ နှင့် အရှေ့အာရှနှင့်ပစိဖိတ်ဒေသ အတွက် ပျမ်းမျှရမှတ် ၀.၇၂၀ တို့ကြားတွင် ကွာဟချက် ရှိနေဆဲဖြစ်သည်။ ဥပမာအားဖြင့် မိခင်ကျန်းမာရေးနှင့် ၅ နှစ်အောက်ကလေးသေဆုံးမှုတို့တွင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ စွမ်းဆောင်မှုသည် တောင်အာရှ၏ ပျမ်းမျှအဆင့်အောက် တွင် ရှိနေဆဲဖြစ်သည်။

SDG ပန်းတိုင်များ ရရှိရေးအတွက် မြန်မာနိုင်ငံ၏ စွမ်းရည်သည် ယင်း၏ ပြည်သူများအတွက် လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုမြှင့်တင်ပေးရန် ဆက်လက်တာဝန်ယူဆောင်ရွက်မှုနှင့် အနုစိတ် ဆက်စပ်လျက်ရှိနေသည်ကို ဤအစီရင်ခံစာက ရှင်းလင်း စွာ ဖော်ပြနေပါသည်။ မည်သည့်တိုးတက်မှုမျိုးမဆို အစိုးရ၊ လူမှုအသိုင်းအဝိုင်းများ နှင့် ဖွံ့ဖြိုးမှုမိတ်ဖက်များ အားလုံး တက်ညီလက်ညီ ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုအပေါ်တွင် မူတည်နေကြောင်း ဤအစီရင်ခံစာက ရှင်းရှင်းလင်း လင်း ပြသနေပါသည်။

တစ်ကမ္ဘာလုံးအတိုင်းအတာအနေဖြင့် ၁၉၉၀ ပြည့်နှစ်မှ ၂၀၁၅ ခုနှစ်ကြား၌ ဒေသများအားလုံးတွင် ပျမ်းမျှ လူသားဖွံ့ဖြိုးမှု တိုးတက်လာသော်လည်း ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်းလုံးတွင် ပြည်သူပေါင်း ၁.၅ ဘီလီယံ နီးပါးတို့မှာ - ကျန်းမာရေး၊ ပညာရေး နှင့် လူနေမှုအဆင့်အတန်း တို့တွင် အခွင့်အရေးများဆုံးရှုံးနေခြင်းနှင့်အတူ - ဆင်းရဲ နွမ်းပါးမှု အခြေအနေအမျိုးမျိုးတွင် နေထိုင်နေကြရပါသည်။

“ကမ္ဘာကြီးအနေဖြင့် ပညာရေး၊ ကျန်းမာရေး နှင့် သန့်ရှင်းရေး ကဏ္ဍများတွင် လက်လှမ်းမီမှု မြှင့်တင်ခြင်းနှင့် အမျိုးသမီးများအတွက် ဖြစ်နိုင်သလောက် တိုးချဲ့ဆောင်ရွက်ပေးခြင်း တို့ဖြင့် အလွန်အမင်းဆင်းရဲမွဲတေမှုမှ လွတ်မြောက်ရေး ခရီးရှည်ကြီးကို ဖြတ်ကျော်သွားလာနေပြီ ဖြစ်သည်။ သို့သော် အဆိုပါ အောင်မြင်မှုများမှာ ပိုမို ခက်ခဲကောင်းခက်ခဲသော စိန်ခေါ်မှုများရှိနိုင်သည့် နောက်တစ်ဆင့်တက်လှမ်းရမည့် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ တိုး တက်မှုများမှာ လူတိုင်းဆီသို့ ရောက်ရှိလက်လှမ်းမီသည့် အကျိုးကျေးဇူးများ အာမခံချက်ပေးရေးအတွက် ရှေ့ပြေးနိမိတ် တစ်ခုဖြစ်သည်။” ဟု ယမန်နေ့က စတော့ဟုမ်းမြို့တွင် ကျင်းပသော ဤအစီရင်ခံစာ စတင် ရှင်း လင်းမိတ်ဆက်ပွဲတွင် ဆွီဒင်ဝန်ကြီးချုပ် စတီဖင်လိုဗင် နှင့် ဤအစီရင်ခံစာ၏ ဦးဆောင်ရေးသားသူနှင့် လူသား ဖွံ့ဖြိုးမှုအစီရင်ခံစာရုံး ညွှန်ကြားရေးမှူး စီလင်းမ် ဂျဟန် တို့နှင့်အတူရှိနေစဉ် ယူအင်န်ဒီပီ အုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဟယ်လင် ကလာ့ခ် က ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

အာရှနှင့်ပစိဖိတ်ဒေသရှိ တိုးတက်မှုသည် လူတိုင်း အကျိုးကျေးဇူး မခံစားရသေးပါဟု ဤအစီရင်ခံစာက ရှင်း လင်းစွာ ဖော်ပြထားသည်။ ယင်းသည် အခွင့်အရေးများဆုံးရှုံးနေသော လူအုပ်စုအချို့ အထူးသဖြင့် အမျိုးသမီး များ၊ တိုင်းရင်းသားလူနည်းစုများ နှင့် ဝေးလံခေါင်သီသော နေရာဒေသများတွင် နေထိုင်သူများ အပေါ် အချိုး အစားမညီမျှစွာ မညီမျှမှုများ သက်ရောက်မှု ရှိနေကြောင်းကို ပြသပါသည်။

ဘေးဖယ်ထားခြင်းခံထားရသူများအနေဖြင့် ယင်းတို့၏ နေ့စဉ်ဘဝအပေါ် အကျိုးသက်ရောက်မှုရှိသည့် အဖွဲ့ အစည်းများနှင့်မူဝါဒများအပေါ် လွှမ်းမိုးရန် အခွင့်အလမ်းနည်းပါးကြသည်။ ဤအခြေအနေကို ပြောင်းလဲပစ်ခြင်း

သည် ဖယ်ထုတ်ခံရခြင်း နှင့် အခွင့်အရေးများဆုံးရှုံးခြင်း ဆိုသည့် သံသရာစက်ဝန်းမှ လွတ်မြောက်ရေးအတွက် အဓိက ကျပါသည်။

အဆိုပါ ရည်မှန်းချက်အတွက် လူ့အဖွဲ့အစည်းများအတွင်း ဘေးဖယ်ထားခြင်း အခံရဆုံးသော သူများအား စွမ်းအားမြှင့်တင်ပေးခြင်း နှင့် ဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ်သည့်လုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ဘေးဖယ်ထားခြင်းခံရသူများအား ပိုမိုပြောရေးဆိုခွင့်ပေးခြင်း၏ အရေးပါမှုကို အသိအမှတ်ပြုခြင်း တို့အား ပိုမိုအလေးထားရန် ဤအစီရင်ခံစာက တောင်းဆိုထားသည်။

လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်မှုများနှင့်ပတ်သက်၍ သတင်းအချက်အလက်များပေးရန် ပိုမိုကောင်းမွန်သော လေ့လာဆန်းစစ်မှုများ ပြုလုပ်ရန် နှင့် ပြည်သူများပူးပေါင်းပါဝင်မှုရှိခြင်း ကဲ့သို့သော နယ်ပယ်များတွင် တိုးတက်မှုရှိလာစေရန်အတွက် ဤအစီရင်ခံစာက တောင်းဆိုထားပါသည်။ နေရာ၊ ကျား-မ၊ လူမှုစီးပွားရေးအဆင့်အတန်း နှင့် လူမျိုးစု စသည့် သွင်ပြင်လက္ခဏာရပ်များနှင့်ပတ်သက်၍ အသေး စိတ်ခွဲခြားဖော်ပြထားသည့် အချက်အလက်များသည် မည်သူများ နောက်ကျကျန်ရစ်ခဲ့သည်ကို ဖော်ထုတ်ရန် အတွက်အရေးကြီးပါသည်။ သို့မှသာ မြန်မာနိုင်ငံအပါအဝင် အရှေ့တောင်အာရှရှိ လူမှုအဖွဲ့အစည်းများအတွင်း ကွာဟမှုနှင့်မညီမျှမှုများအား နည်းပါးသွားအောင် ဆောင်ရွက်နိုင်မည်ဖြစ်သည်။

[ပြီးပါပြီ]

ယူအင်န်ဒီပီ | မြန်မာ

Shobhna Decloitre/ Shobhna.decloitre@undp.org; 0925035158

ဤအစီရင်ခံစာနှင့်ပတ်သက်သည့်အကြောင်းအရာ - လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုအစီရင်ခံစာသည် ကုလသမဂ္ဂဖွံ့ဖြိုးမှုအစီအစဉ်၏ သီးခြားလွတ်လပ်သော ထုတ်ဝေမှုတစ်ခု ဖြစ်သည်။ ၂၀၁၆ ခုနှစ် လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုအစီရင်ခံစာ နှင့် ယင်း၏အညွှန်းကိန်းများနှင့်ပတ်သက်သည့် နောက်ထပ် ရည်ညွှန်းကိုးကားချက်များကို အခမဲ့ download ရယူရန်အတွက် <http://hdr.undp.org> ကို ဝင်ရောက်ကြည့်ရှုနိုင်ပါသည်။

၂၀၁၆ ခုနှစ် လူသားဖွံ့ဖြိုးမှုအစီရင်ခံစာကို ကြည့်ရှုရန် - <http://report.hdr.undp.org/>

ကုလသမဂ္ဂ၏ တရားဝင်ရုံးသုံးဘာသာစကားများအားလုံးဖြင့် ထုတ်ဝေထားမှုကို ကြည့်ရှုရန် - <http://hdr.undp.org/en/2016-report/press>

ပဋိပက္ခပြဿနာများကို ကြံ့ကြံ့ခံ ရင်ဆိုင်နိုင်ပြီး၊ လူတိုင်းအတွက် အရည်အသွေးပြည့်ဝသောဘဝ ရရှိရေး မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်မည့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုမျိုးကို ဖော်ဆောင်၍ ရေရှည်ထိန်းသိမ်းသွားနိုင်မည့် နိုင်ငံများ ထူထောင်နိုင်ရေးအတွက် UNDP သည် လူမှုအဖွဲ့အစည်း၏အလွှာမျိုးစုံရှိ ပြည်သူများနှင့် မိတ်ဖက်ဆောင်ရွက် နေပါသည်။ ဤအချက်ကိုအခြေခံလျက် ကျွန်ုပ်တို့အနေဖြင့် လူသားတို့၏ဘဝများအား စွမ်းရည်မြှင့်တင်ပေးရေး နှင့် နိုင်ငံများအား ကြံ့ကြံ့ခံနိုင်စွမ်း တည်ဆောက်ပေးရေးတို့အတွက် နိုင်ငံနှင့်နယ်မြေပေါင်း ၁၇၇ ခု တို့တွင် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးနေပါသည်။